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 تجزیه و ترکیب 

 علم عربی بر دو بخش تقسیم می شود :

  التحلیل الصرفی -  تجزيه -بیان ويژگی ھای کلمه   :     الف : علم صرف

  الاعراب -ترکیب  –بیان نقش کلمات در جمله   :       : علم نحو    ب

   

  زبان عربی ترکیب نمی شود چون در جمله نقش نمی پذيرد .نکته : حرف در 

   

  تجزيه (التحلیل الصرفی) : 

   

  مواردتجزيه اسم :

  اسم   -١

  عدد(مفرد و مثني و جمع بودن اسم را مشخص می کنیم )    -٢

  جنس(مذكر ومؤنث بودن اسم را مشخص می کنیم)    -٣

  آن را ومشتق بودن اسم را مشخص می کنیم ونوع  جامد   -٤

  معرب ومبني بودن اسم را مشخص می کنیم واگر مبنی باشد نوع بناء   -٥

  معرفه ونكره بودن اسم را مشخص می کنیم واگر معرفه باشد نوع معرفه را   -٦

  منصرف وغیر منصرف بودن اسم را مشخص می کنیم   -٧

      ، مقصور ، منقوص ، ممدود   صحیح الآخر   -٨

   

  ت مي كند و علامتي ندارد .اسم مفرد بر يكي دلال

ّي بر دو تا دلالت مي كند و علامت آن الف و نون در حالت رفع و ياء و نون در حالت نصب و جر است.   اسم مثن

   

   

   

   

ا جمع،  ّ   سه گونه است :  خودام

، عابدينَ  َ   جمع مذكرّ سالم: عابدون
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  جمع مؤنثّ سالم: عابدات

اد ّ ب ُ ر: ع ّ   جمع مكس

  علامت دارد واو و نون در حالت رفع و ياء و نون در حالت نصب و جر.جمع مذكر سالم دو 

   

ر) ّ ُ التكسیر (جمع مكس   جمع

ر بايد آن ھا را ّ يّ ندارد و براي يادگیري جمع ھاي مكس ر علامت خاص ّ از قبل شنیده باشیم. جمع   جمع مكس
ر بر وزن ھاي مختلفي مي آيد از جمله: ّ   مكس

خاص،                              أفعال  ْ واتأش   أصْ

باد                              فعِال  بال، عِ   جِ

لـاء عِ ْدِقاء، أقْوياء                                        أفْ   أص

لـاء َ لـاء                              فُع َ خ ُ كَماء، ب ُ   ح

  به اين اسم ھا توجه كنید:

، أھلو َ َضون ، أولو، أر ّونَ لیّ ، عِ َ ، عالَمون َ ، ثمَانون َ عون ْ ب َ ، س َ ّون ت ، سِ َ ، خَمسون َ َعون ، أرب ، ثلاَثونَ َ رون ْ ، عِش َ َنون ، ب َ ن
ئونَ  ، مِ َ نون ، سِ َ   تسِعون

  ترجمه ي اسم ھاي بالا به ترتیب چنین است:

  جھانیان، طبقه ھاي بالاي بھشت، صاحبان (مفرد از لفظ خود ندارد)، زمین ھا،

  ، شصت، ھفتاد، ھشتاد، نود، سال ھا، صدھابیست، سي، چھل، پنجاه خويشاوندان، پسرا ن،

اعلام ذكور عاقل يعني اسم   مفرد اين كلمه ھا شرط ھاي جمع را ندارند. زيرا جمع مذكّر سالم مخصوص
  خاص مرد و نیز مخصوص اوصاف آنھاست.

  اين شانزده كلمه در اصطلاح ملحقات جمع مذكر سالم نامیده مي شوند.

----------------------------  

   

   

   

  جمع              مفرد

  تلمیذات                  تلمیذة    

  إقدامات                   إقدام    

  تلیفونات                   تلیفون  
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ثّ است. مصدرھاي بیش از سه حرف نیز با الف و تاء جمع بسته  الف و تاء مبسوطه يا كشیده براي جمع مؤن
  < ات > جمع بسته مي شوند. مانند تلیفونمي شوند. اسم ھاي غیر عربي نیز با

  است. مثال:  نصب جمع مؤنثّ سالم به كسره

.  رأيتُ    التلمیذاتِ. رأيتُ                     التلمیذةَ

   

  »اعراب فرعي« مفعول و منصوب به كسره      مفعول و منصوب

َنات،  وات ب   أخَ

َنات و  وات نیز ملحق به جمع مؤنث سالم دو كلمه ب   نامیده مي شوند .أخَ

   

   

  عابدة         ة       تاء مربوطه                                                                     

  كُبري        ي     الف مقصوره                                    علامت ھاي اسم مؤنثّ

  زھراء        اء     الف ممدوده                                                                    

ثّ. مؤنثّ سه علامت دارد: تاي گرد، الف مقصوره و الف ممدوده مانند عابدة،  اسم، يا مذكرّ است و يا مؤن
ِ آن  كبري و زھراء . البته علامت الف و ھمزه در صورتي نشانه مؤنثّ است كه زائد باشد يعني با برداشتن

  كرد مانند حمراء. ولي حذّاء چنین حالتي را ندارد و مذكرّ است. بتوان حروف اصلي را مشاھده

   

ث ّ   اقسامࢫمؤن

  حقيقي

   

  لفظي

  معنوي 

  لفظي 

  معنوي 

  مجازي 

               

   

ثّ به دو نوع تقسیم مي شود: مؤنثّ حقیقي ، مؤنثّ مجازي   مؤن

  مؤنثّ حقیقي : اسم زن و يا حیوان ماده است مانند: طالبةٌ، بقرةٌ 

ا انسان و يا حیوان نیست مانند: محفظةٌ، ولي  ّ مؤنثّ مجازي: اسمي است كه داراي علامت مؤنثّ است ام
 ُ   صحراء

  مؤنثّ لفظي: بر مذكرّي دلالت مي كند كه داراي علامت مؤنثّ است مانند:
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نظلَة.  َ   طلحة، حمزة، أسامة، ح

ثّي دلالت مي كند كه داراي علامت مؤنثّ نیست ما ثّ معنوي: بر مؤن   نند:مؤن

  زينب، عین

   

  مؤنثّ معنوي شامل اين موارد است. 

   

لمَ مؤنثّ:    - ١                     َ   سارامريم، مني، زينب،                                                 ع

   

ثّ:     - ٢                    ْت                                     اسم مخصوص مؤن ِن ّ ، ب ت، امُ ْ   اُخ

  إيران، إيلام                                       اسم شھر و كشور:      - ٣                    

ن                اسم اغلب اعضاي زوج بدن انسان:    - ٤                     ُ ل، اذُ ْ ِج َد، ر ین، ي َ   ع

أرض، شمس، دار،                                   بعضي كلمات سماعي :    - ٥                   
  حرب، ريحنفس،                                                                                                 نار، 

   

   

  اسم جامد

  اسم مشتق 

   

   

   

   

  اسم جامد از كلمه ي ديگري گرفته نشده است.

بَ  َ َحر ( دريا )اين اسم ھا جامد ھستند: قلم، سحاب ( ابر )، ج   ل ( كوه )، ب

   

لِمَ «اسم مشتق از كلمه ي ديگري گرفته شده است. اين اسم ھا مشتق ھستند. اين اسم ھا از فعل  َ » ع
  مشتق شده اند.

   

ِم.) ّ ِم، متعل ّ مه، أعلَم، معل ّ لیم، علا َ   ( عالِم، معلوم، ع
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  مشتقات عبارتند از :

  اسم فاعل   

  اسم مفعول

  اسم مكان

  اسم زمان

  مبالغهاسم 

  اسم تفضیل

  صفت مشبھه

  اسم آلت                                                   

   

  اسم فاعل

د بر وزن ّ   مي آيد.  مفعول   و اسم مفعول بر وزن فاعل اسم فاعل در فعلھاي ثلاُثي مجر

  مي شود. معني مي دھد و اسم مفعول بر عكس است يعني كار بر آن انجام» انجام دھنده كار«اسم فاعل 

  به نحوه ساخته شدنِ اسم فاعل از چند فعل ثلاثي مجرد دقتّ كنید:

َبَ    كاتبِ               ك ا تِ ب                  ك ت ب                                 كَت

َرَ  ِ ر                    ن ص ر                                                 نصَ   ناصِر                 ن ا ص

   

            اسم مفعول

  به نحوه ساخته شدن اسم مفعول از چند فعل ثلاثي مجرد دقتّ كنید:

   

َحَ  َ ف ت و ح                   ف ت ح                                  فَت َفتوح                      م   م

 َ مِد َ َ ح م و د                             ح م د                                ح َحمود                         م   م

و   اسم فاعل در فعلھاي ثلاثي مزيد از فعل مضارع ساخته مي شود. حرفِ مضارعه (يـ ) را بر مي داريم
ـ ) مي آوريم.  به ُ   سپس يك حرف مانده به آخر، كسره مي گیرد. مثال:  جاي آن ( م

ِمُ  لّ َ ع ُ ِم                   ي علّ ُ ُصلِحُ                                             م صلِح                   ي ُ   م

                    ُ ُجاھِد جاھِد            ي ُ ُ                                    م َظِر َنت ر              ي َظِ نت ُ   م

ِ اسم فاعل ساخته مي شود  ولي يك حرف مانده به آخر، اسم مفعول در فعلھاي ثلاثي مزيد به ھمان روش
  فتحه مي گیرد. مثال:
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 ُ ر َظِ َنت نتظَر                    ي ُ ُ                                             م دِ ّ ل قَ ُ لَّد                      ي قَ ُ   م

 ُ ْسِل ر ُ ل                   ي َ ْس ر ُ ُ                                             م َمِد َعت د                             ي َ َم عت ُ   م

   

  اسم مكان

  اسم زمان  

   

فعِل مي آيند. َ فعَل يا م َ   اسم مكان و زمان بر وزن م

عَل   مَفْ

عِل   فْ   مَ

  و ھمان طور كه از نامشان پیداست بر زمان و مكان دلالت مي كنند.

  به نحوه ساختن اسم مكان و زمان دقتّ كنید:

َبَ  َب             كتب             كَت ت كْ َ   م

 َ دَ س َ جِد              سجد              ج ْ َس   م

َدَ  ب َ َد               عبد               ع ب ْ ع َ   م

َلَ  ِل               نزل               نزَ ز ْ ن َ   م

بَ  ُ ر ِب              غرب              غَ ر غْ َ   م

ِبَ  لْعَب             لعب             لعَ َ   م

ّھه     صفت مشب

  صفت ساده در فارسي است. مثال:مي توان گفت صفت مشبھه ھمان 

میل: زيبا طْشان: تشنه                      خَشِن: زبر                    قَبیح: زشت                      جَ   عَ

ب: سخت ب: گوارا                 شريف: شريف                كَسِل: تنبل                    صَعْ ذْ   عَ

   

   

   

   

ّھه عبارتند از:وزنھاي مشھور صفت    مشب

             فَعِل: خَشِن                            فَعیل: شريف  
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ل                          ْ ھ َ ل: س ْ َطْشان                            فَع لان: ع ْ   فَع

ر:                        َ عَل: أحم لاء :            »سرخ« أفْ ْ راء: فَع ْ م َ ثّ)« ح   »سرخ (مؤن

ن:                                       َ َس    » نیك« فَعَل: ح

  نکته :

لاء مي آيد. ْ ّھه بر رنگ يا عیب دلالت كند بر وزن أفعَل ساخته مي شود و مؤنثّ آن بر وزن فَع   اگر صفت مشب

راء، أخضَر، ْ م َ ر ، ح َ راء،مانند: أحم ضْ وجاء، احمق، حمق خَ َ جاء، أعوج، ع ْ ر َ َج، ع داء، أعر ْ و َ َد، س   اءأسو

   

   

  عيب  رنگ
ر ّ ث  مذك ّ ر  ترجمھ  مؤن ّ ث  مذك ّ   ترجمھ  مؤن
ر َ راء  أحم ْ م َ ج  سرخ  ح َ جاء  أعر ْ ر َ ل  ع َ   ش

ر َ راء  أخض ْ ض َ ج  س؄ق  خ َ جاء  أعو ْ و َ   كج  ع
د َ داء  أسو ْ و َ رد  حمقاء  أحمق  سياه  س ِ   كمࢫخ

   

   

   

   

   

ر:    صفت مشبھه : َ عَل: أحم لاء :     »سرخ« أفْ ْ راء: فَع ْ م َ ثّ)« ح   »سرخ (مؤن

عَل :    تفضیل :اسم   ن  أفْ َ س ْ َي  فُعلی :            أح ن ْ س ُ   ح

                                                              

  نکته :

ّھه مي باشد.        ھر اسم فاعل يا اسم مفعولي كه معناي آن بر ثبوت دلالت كند صفت مشب

ين﴾ ّ ِ الد   ﴿ مالك يوم

 ِ ُ العمل ُ القلبِ و محمود ُ طاھر   المؤمن
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  اسم مبالغه                                            

  اسم مبالغه دو وزن مشھور دارد، كه عبارتند از:

   

ّال ّالة     فَع   فَع

  اسم مبالغه بر بسیاريِ صفت دلالت دارد. مثلاً:

ّار: يعني كسي كه خیلي صبر مي كند.   صب

مة: كسي كه خیلي  ّ   مي داند.علا

ّه ِ اسم مبالغه توج   كنید:   به نحوه ساختن

لِمَ  َ َ لـّ ا مـ ة                   عـ لـ م                ع مة                 عـ ّ لا   عَ

رَ  َ ف َ فـّ ا ر                 غـ فـ ر               غَ ّار                                      غـ ف   غَ

رَ  َ ـ ا ر ة                     أ مـ ر                أم ّ ارة                              أم ّ   أم

 َ َر ب َ ـ ا ر                 صـ بـ ر                ص ّ ـ ب َ ار                          ص ّ ب َ   ص

   

  اسم تفضیل

» نتري«و » تر«اسم تفضیل : معادلِ صفت برتر و برترين در فارسي است. به عبارت ديگر صفتھايي كه داراي 
بر وزن أفعل است و براي مؤنثّ گاھي بر وزن فُعلَي مي   عادل اسم تفضیل ھستند. اسم تفضیلھستند م

  آيد.

   

  »أفعَل« بر وزن                                                      

  اسم تفضیل:             

  »فُعلَی«بر وزن                                                      

ّهبه نحو   كنید:   ه ساختن اسم تفضیل توج

   

نَ  ُ َس َي             ح ن ْ س ُ ن ، ح َ س ْ   أح

 َ ر ُ َي                كَب ر ْ ب َر ، كُ ب   أكْ

رَ  ُ َي              صَغ غر ُ غَر ، ص   أصْ

   

  به ترجمه اسم تفضیل نیز دقتّ كنید:
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َي:                كَبیر: بزرگ َر، كُبر   بزرگ تر، بزرگ ترين    أكب

َي:             صَغیر:كوچك غر ُ   كوچك تر،كوچك ترين أصغَر، ص

   

  استفاده مي كنیم.» بسیار«: در ترجمه اسم ھاي مبالغه از لفظ ١نكته 

ار: بسیار بردبار ّ ب َ ار: بسیار آمرزنده)     (ص ّ ف   غَ

   

به معني  : گاھي اسم تفضیل ( بدون ال) شبیه فعل ماضي باب إفعال مي شود. در چنین موردي بايد٢نكته  
  جمله دقتّ كنیم.

ُ  صادقٌ  ن َ   دانش آموزان است. بھترين  التلامیذ: صادق  أحس

نَ  صادقٌ  َ قائهِِ: صادق به دوستانش  أحس ِأصدِ   .نیكي كرد   ب

   

   

ا اگر بعد از آن » ترين« و » تر«: اسم تفضیل، دو معني ٣نكته  ّ ترجمه مي » تر«بیايد، به صورت » مِن«دارد. ام
  شود.

 ُ ُ أكبر َّھر: دريا بزرگتر از رودخانه است.البحر َ الن   مِن

  ترجمه» ترين«نیايد، معمولاً به صورت » مِن« اگر بعد از اسم تفضیل حرف 

  مي شود. 

ُ طالبٍ: بھترين دانش آموز.   أحسن

   

  :   ٤نکته 

ّد معلوم كه بر رنگ و عیب نیز دلالت نكند ساخته شود.    اسم تفضیل: بايد از فعل ثلاثي مجر

ّ يا أكثَر مي وقتي يكي ا د َ ز اين شرط ھا فاقد شود مصدر آن منصوب به عنوان تمییز و بعد از كلماتي مانند أش
  آيد. مثال:

.ً دُّ اجتھادا َ   او پرتلاش تر است.                    ھو أش

.ً وادا َ ُ س   اين سیاه تر است.                      ھذا أكثَر

.ً ِجاجا   اين كمتر است.كجي                   ھذا أقَلُّ اعو
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  اسم آلت

                                                                                      

َل                                                                     ع ْ   مِف

لَة                          سه وزن اسم آلت                   َ ع ْ ف   مِ

عال                                                                     ْ   مِف

ِ انجام كار دلالت دارد. در اين بیت وزن ھاي اسم آلت يا ابزار آمده است.   اسم آلت بر ابزار و وسايل

  اسم آلت كه به آلت دال است

عَل ْ ف عال است.  مِ ْ لَة و مِف َ ع ْ   و مِف

   

  مثال براي اسم آلت

عَل:وزن  ْ َد: سوھان     مِف ر ْ ب َض: دستگیره             مِ ب لبَ: چنگال، داس       مِقْ ْ   مِخ

عَلةَ: ْ ة: جارو    وزن مِف َ َس ن قَة: چكش           مِكْ َ َة: خط كش           مِطْر طرَ ْ   مِس

عال: ْ تاح:   وزن مِف ْ ف راض:قیچي              كلیدمِ ّه             مِقْ ْشار: ار باح: چر       مِن   اغمِصْ

ّالة> نیز براي اسم آلت به كار مي رود. مانند:   [ خوب است بدانیم امروزه وزن<فع

ارة: پرگار ]  ّ و َ جة: يخچال ، قطاّرة: قطره چكان ، د ّ   ثلا

   

  اسم مبالغه

ّالة و   مبالغه بر   اسم ّال و فع   فَعول می آيد :  سه وزن فع

   

ّار: بسیار آمرزنده ف ّال: غَ مة: بسیار دانا                       فَع ّ لا َ ّالة: ع   فَع

   

بور: بسیار صبر كننده   فَعول: صَ

   

  كلمات مبني عبارتند از : 
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  ضمیر، اسم اشاره ، اسم موصول، اسم استفھام     در اسم ھا:

  ماضي و امر ( ھمچنین دو صیغه جمع مؤنثّ در فعل مضارع)         در فعل: 

  ھمه حروف مبني ھستند.          در حرف 

   

   

  اع اسم معرفه:انو

  است:   در زبان عربي اسم معرفه شش نوع

لمَ -١ َ .                              ع ُ ، بغداد ُ ، سوسن ٌ   ناصر

لمَ يعني اسم خاص. نامي كه مخصوص يك فرد، يك مكان و يا يك چیز است]   [اسم عَ

  ھو، أنتِ                            ضمیر  -٢

، ذلك، تلك، أولئك                            اشاره: -٣ ، ھؤلاءِ ، ھاتانِ   ھذا، ھذه، ھذانِ

، ما                       موصول: -٤ ْ َن تي، م ّ ، اللا َ   الذّى، التّـى، الذّين

  الذِّئب: گرگ       » ال«اسم معرفه به  -٥

.     اسم معرفه به اضافه -٦  ُ جوادٍ ُ الغُرفة، محفظة   باب

ّل از نكره بودن خارج شده معرفه مي گردد.(ھر گاه اسمي به اسم معرفه اي ديگر اض   افه شود؛ اسم او

            

  چند نکته : 

ّل:    نكته او

لَم به مفرد و مركبّ نیز تقسیم مي شود. َ   ع

  علم مفرد مانند : سعید، ھاشم

  در علم مركبّ، مركبّ اضافي بیشتر رايج است. مانند: عبدالله

  نكته دوم :

لَم به كنیه و لقب تقسیم مي  َ   شود.ع

ّ « يا » أب « كنیه آن است كه ھمراه  َنین» اُم   مي آيد؛ مانند: ابوالحسن و امُُّ الب

  لقب نیز آن است كه مدح يا ذم يعني ستايش يا نكوھش را برساند. مانند:

ُ الحطب، لقب ھمسر ابولھب كه منظور ھیزم شكن جھنم است. الة ّ ُ العابدين و حم   زين
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  نكته سوم:

  غیرعاقل از ھذه يا تلك استفاده مي كنیم. براي اشاره به جمع 

. ٌ یوت ُ َ ب ٌ و تلك   مانند: ھذه أشجار

نكته چھارم: موصول به جمله خبري نیاز دارد تا معنايش با آن كامل شود اين جمله، صله نامیده مي شود. 
  مانند:

ُ وظائفى َبت تنَـى.   التّـى كَت ْ ر َ   أم

. التّـى أخذنا النُّقودَ  ةِ َ د   علي المِنضَ

 ً نھي، استفھام، جمله خبري يعني جمله اي كه انشايي نیست و جمله ھاي انشايي عبارتند از : امر،ضمنا
  دعا، تعجب و قسم. جمله خبري ھمان طور كه از نامش پیداست خبر مي دھد.

َ الصَرف)   اسم غیر منصرف (ممنوعُ مِن

  بیشتر اسم ھا منصرفند يعني تنوين پذير ھستند.

ا اسم ھايي كه تنوين  ّ   پذير نیستند؛ در اصطلاح غیر منصرف نامیده مي شوند.ام

  اين اسم ھا ھمچنین بیشتر اوقات به جاي كسره فتحه مي گیرند.

  اسم ھاي غیر منصرف عبارتند از:

لمَ مؤنثّ (نام زنان و دختران -١   و شھرھا و كشورھا) :  عَ

ُ    . /فاطمةُ  ھذه    .فريدةَ  أمامَ   سوسن

لمَ غیر عربي(نام ھاي فار -٢ َ ري، لاتین و ....) :ع ْ ب   سي، عِ

ُ   ھذا  ُ  جاءَ   . /بھروز   .إسماعیل

عَل : -٣   صفت بر وزن أفْ

 ُ . الله ُ َر ب انِ   / أكْ ّ ُ الرُّم . لوَن ُ ر َ م ْ   أح

َفاعیل و يا شبیه اين دو وزن: -٤ َفاعِل و م ر بر وزن م ّ   جمع مكس

َ الدُّنیا بِ       ماء َّ ا الس ّ َّن ي َ َ ز َصابیحَ ﴿و   ايي زينت داديم.﴾ آسمان جھان را با چراغھم

قاقنِاى فـ        ُ ِلُ  ز ناز َ   كثیرةٌ.  م

ً نام اغلب شھرھا لَم مؤنثّ ھستند نیز غیر منصرفند.   ضمنا َ   و كشورھا چون ع

ُ إلَي    مانند : ْت ب   .بغدادَ  ذَھَ

   

  : ١نکته 

  معمولاً نامھاي غیر عربي داراي وزن يا حروف اصلي نیستند. مثال:
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  يعقوب، يوسف، بنیامین، آدم، میكائیل،إسماعیل، إبراھیم، داود، 

ّوب،دقیانوس، فرعون، شھربانو، شھرزاد    إسرافیل، يونس، مريم، أي

  : ٢نکته 

به فعل شباھت پیدا کرده اند ، ھمانند فعل کسره و تنوين نمی گیرند .   از آنجايي که اسم ھای غیر منصرف  
د )بگیرند ، می توانند کسره بپذيرند. چون در اين حالت ( تای گر   و يا  ولی اگر ( ال ) بگیرند و يا اضافه شوند

  به اسم شباھت پیدا می کنند .

   

   

  مانند :

ُ بالمساجدِ .   مررت

ُ ب َ الله َ .  أحکمِ أ لیس   الحاکمین

َضَه علیَ الملائکةِ . ر َ   ع

   

  ، مقصور ، منقوص ، ممدود  صحیح الآخر

   

  اسم را از نظر حرف آخر به چھار نوع تقسیم مي كنند:

َي، عَصا، لیلي، عیسي كه به الف ختم مي شوند.  د ُ   اسم مقصور مانند: ھ

   

صا، لیلي، عیسي     اسم مقصور : َي، عَ د ُ   ھ

  اسم مقصور ھیچ يك از حركت ھاي اعرابي را نمي گیرد. مثال:

َي.  جاءَ  ت َ َي. رأيتُ                      الف ت َ ُ علي             الف لَّمت َ َي. س ت َ   الف

ً فاعل مرفوع      مجرور تقديراً                                       مفعول به منصوب تقديراً             تقديرا

   

 و ساعى راضى، قاضي،: مانند. شود ختم  ى ـِاسمي است كه به ياء ماقبل مكسور يعني اسم منقوص،
ِ  بر كسره و ضمه حركت ر ا. شود نمي ظاھر آن آخِ ّ   :مثال. شود مي ظاھر فتحه ام

. رأيتُ                            القاضى.   جاء لَّمتُ                     القاضىَ َ   القاضى. علي س

مجرور به حرف جر                  مفعول به و منصوب ظاھری اصلی                             فاعل مرفوع تقديراً      
  تقديرا
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                                                      ------------------------ 

و ھمه   اسم ممدود، اسمي است كه به الف و ھمزه ختم مي شود. مانند: صحراء، زھراء، حمراء، ھواء
  حركت ھا در آخر آن ظاھر مي شود.

ُ   ھذه . رأيتُ                        .صحراء َ ُ إلي            صحراء . ذھبت َ   صحراء

 مجرور به فتحه              مفعول به منصوب                                     خبر مرفوع      

در صورتي كه در اسم ممدود؛ الف و ھمزه ي آن زائد باشد يعني با حذفِ آن، حروف اصلي بماند كلمه ي ما 
ا   زھراء و حمراء كه با برداشتن الف و ھمزه <ز ھـ ر> و<ح م ر>  غیر منصرف است. مانند: ّ ر د   مي ماند. ام

ذّاء غیر اين صورت كلمه غیر منصرف نیست. مانند : دواء، َ   ماء، داء، ح

و يا منقوص نباشد؛ صحیح الآخر نامیده مي شود و ھمه حركت ھا را مي    وقتي كه اسمي مقصور، ممدود
  الطالبپذيرد. مانند: الكتاب،

ٌ   جاءَ  ُ علي             . طالباً  رأيتُ                .طالب لَّمت َ   .طالبٍ  س

  مجرور به حرف جر                          مفعول به منصوب                    فاعل مرفوع     

  چند نكته:

ِ آن به تنوين كسره تبديل مي شود. (البته » ال«اسم منقوص در صورتي كه خالي از  -١    ٭ ر ً ياء آخِ باشد غالبا
  در غیر از حالت نصب) مانند:

. جاءَ               جاء القاضى. ٍ   قاض

     

ً الفِ » ال« اسم مقصور در صورتي كه خالي از  -٢   آن به تنوين فتحه تبديل مي گردد. مانند:باشد؛ غالبا

َي ت َ .                                  ذلك الف   ذلك فتيً

   

 

 تجزيه (التحلیل الصرفی) :

   

  مواردتجزيه فعل :

   

  : فعل         ١

  را مشخص میکنیم ( ماضی ،مضارع ، أمر )  : نوع فعل         ٢
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  : صیغه فعل را مشخص میکنیم (به عربی )         ٣

  ، رباعي مجرد است يا مزيد   : فعل ثلاثی مجرد است يا مزيد         ٤

  نوع اعلال را مشخص می کنیم . و نوع صحیح و معتل را و  : فعل صحیح است يا معتل         ٥

  : فعل لازم است يا متعدي         ٦

ٌ للمجھول         ٧ ◌ِ   : فعل مبنيٌّ للمعلوم است يا مبني

  : فعل مبنی است يا معرب          ٨

  مانند :  فعل يا ماضی است 

لسَ َ لسَا  ج َ لسَو ا  ج َ   ج

لسَت َ لسَتا  ج َ لسَنَ   ج َ   ج

لسَتَ  َ لسَتما  ج َ لسَتم  ج َ   ج

لسَتِ  َ لسَتما  ج َ َّ   ج لسَتن َ   ج

لسَـتُ  َ   ج

لسَنا َ   ج

  مانند :  يا مضارع است 

َجلِسونَ  َجلِسانِ ي َجلِس ي   ي

َجلِسنَ    تجَلِس تجَلِسانِ    ي

  تجَلِسونَ    تجَلِس تجَلِسانِ 

َ تجَلِسانِ    تجَلِسنَ    تجَلِسین

 ُ َجلِس ُ          أ   نجَلِس

  يا فعل أمر مخاطب مانند :

ِجلِس ِجلِسا  إ ِجلِسوا  إ   إ

 ِ جِلِسا  جلِسیإ ِجلِسنَ    إ   إ

                                            برا ی مشخص کردن صیغه فعل اينگونه عمل میکنیم :  

ِ ، للغانینَ                                                             للغائب ، للغائبین

ِ ، للغانبات                                                             للغائبة، للغائبتین

ِ ، للمخاطبینَ                                                         للمخاطبِ، للمخاطبین

ِ ، للمخاطبات                                                           ِة، للمخاطبتین   للمخاطب
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  للمتکلم وحده                                                      

  للمتکلم مع الغیر                                                     

  ثلاثی مجرد

  فعل و بسیاري از اسم ھا در زبان عربي داراي سه حرف اصلي و گاھي چھار حرف اصلي ھستند.

اصلي ھستند؛ به فعل ھايي كه داراي سه حرف اصلي ھستند ثلاثي و فعل ھايي كه داراي چھار حرف 
  رباعي مي گويند.

ْعَبا                                                ما، الِ ُ ت ْ لسَ َ ، ج جانِ ُ ر ْ ، تخَ َ ، تَسمَعین َ بون   يذھَ

  يذھبون، تسمعین،تـخرجان، جلستما، العبا

  به اين پنج فعل دقتّ كنید:

با )  ْعَ ما، الِ ُ ت ْ لَس َ ، ج جانِ ُ ر ْ خَ ، ت َ َعین ، تسَم َ بون َذھَ   (ي

  مي توانید حروف اصلي آنھا را تشخیص دھید؟آيا  

ِ ھر فعل ھستند. به اين فعل ھا    گفته مي شود.» تايي   سه«يعني » ثلاُثي«حروف رنگي، حروفِ اصلي

ا بعضي فعل ھا داراي چھار حرف اصلي  ّ بیشتر فعلھا ثلاُثي ھستند يعني داراي سه حرف اصلي ھستند. ام
  ھستند مانند:

   

: لرزيد.   َ َل ْز ل َ : ترجمه كرد.         ز َ م َ ج ْ رَ   ت

باعي   حدس بزنید فعل ھايي كه چھار حرف اصلي دارند چه نامیده مي شوند؟ ُ ماسي                 ر ُ   خ

  آري به فعل ھايي كه چھار حرف اصلي دارند رباعي گفته مي شود.

ا فعل رباعي را چون خیلي كم است امسال نمي خوانیم. ّ   ام

   

  فعل ثلاثي دو نوع است:

ّد  -١    ثلاثي مزيد -٢               ثلاثي مجر

ّد بودند.   اغلب فعل ھايي كه در دوره راھنمايي با آن آشنا شده ايد ثلاثي مجر

   

ُبوا ، اكُْت ْ مَلتَ ، حَ ِرونَ ، تصَب ُ ، تحكُم نا، يلعَبانِ َعْ مِعوا، رفَ َ   س

   

ّد به فعلي ّلین مي گويند كه  ثُلاثي مجر ِ آن از سه حرف  او تشكیل مي شود. مثلاً اين فعلھا صیغه فعل ماضي
ِ اين فعلھا به  ّلین صیغه ماضي بوا) او ُ ، اُكت َ لتْ َ م َ ، ح ِرونَ ، تصَب ُ ، تحَكُم َ َلعَبان نا، ي ْ ع فَ َ مِعوا، ر ّد ھستند (سَ ثلاثي مجر

) مي بینیم ھمه اين فعل ھا سه حرفي ا َ َب ، كَت َ مِل َ ، ح َ ر َ َب ، ص َ كَم َ ، ح َ ِب ، لعَ َ فَع َ ،ر َ ع مِ َ   ند.ترتیب عبارتند از( س



  کامران قراملکی    xadimi.blogfa.com-www.din  ٠٩٣٥٤٥٠٦٨٩٥تدریس خصوصی و تضمینی عربی  

١٧ 

مِعوا                       َ نا –س ْ فَع َ َبانِ  -ر َلع ُ  -ي م كُ ْ ِرونَ  -تحَ ب ْ لتَْ  -تصَ َ م َ بوا -ح ُ ت   اُكْ

                   َ مِع َ فَعَ   -س َ ِبَ  -  ر َ  -   لعَ كَم َ َ   -ح ر َ ب َ َلَ     -  ص م َ َبَ    -ح   كَت

  ثلاثي مزيد

  از سه حرف باشد. فعل ثلاثي مزيد به فعلي گفته مي شود كه اولین صیغه ماضي آن بیشتر

نا ْ َج ر ْ مِونَ  -أخ لّ َ ُع ُم -ت ت ْ ر َ تَ  -ھاج ْ لسَ ْ نا -أج ْ م َّ   سافَروا -قدَ

ّه ٦به اين  ّلین صیغه ماضي اين فعل ھا عبارتند از:  فعل توج   كنید: او

   

َجَ  ر ْ لَّمَ  -   أخ َ َ     -ع ر َ َ      -ھاج لَس ْ َ   -أج م َّ َ   -قَد   سافَر

   

  اين فعل ھا حرفي اضافه شده است.مي بینید كه به اولین صیغه ماضي ھر يك از 

  فعل ثلاثي مزيد به فعلي گفته مي شود كه اولین صیغه ماضي آن بیشتر از سه حرف باشد.

  بنا براين به اين فعلھا فعل ھاي ثلاثي مزيد گفته مي شود. 

ِ آن فعل مراجعه مي كنیم. د از مزيد به اولین صیغه ماضي ّ   براي تشخیص مجر

   

اين افعال يك باب مي   ثي مزيد، دري از نظر معني بر روي ما مي گشايد؛ به ھر گروه ازھر كدام از فعلھاي ثلا
گويند و فعلھاي ثلاثي مزيد داراي ھشت باب مشھور ھستند كه ما در درس دوم با سه باب از بابھاي ثلاثي 

  مزيد آشنا مي شويم. شما

  مي توانید اين بابھا را در جدول زير مشاھده كنید: 

  وزنࢫامر  وزنࢫمضارع  ماعۜܣوزنࢫ  باب
َ   إفعال ل َ ع ْ ُ   أف ل ِ ع ْ ف ُ ْ   ي ل ِ ع ْ   أف
فعيل َ َ   ت ل َّ ع َ ُ   ف ل ِ ّ ع َ ف ُ ْ   ي ل ِ ّ ع َ   ف

ة َ ل َ فاع ُ َ   م ل َ ُ   فاع ل ِ فاع ُ ْ   ي ل ِ   فاع

  شما اكنون مي توانید مثالھايي را در باب ھاي گفته شده ملاحظه كنید. به معني كلمه ھا نیز دقتّ كنید. 

    »إفعال«مثال براي ثلاثي مزيد باب 

  امرࢫمخاطب  مصدر  مضارع  ماعۜܣ
:ࢫɲشاند َ س َ ل ْ ࢫ:ࢫميࢫɲشاند  أج ُ س ِ ل ْ ج ُ :ࢫبɴشان  إجلاس:ࢫɲشاندن  ي ْ س ِ ل ْ   أج

ّد، فعل بالاعبارت است از:     ثلاثي مجر

  امرࢫمخاطب  مصدر  مضارع  ماعۜܣ
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:ࢫɲشست َ س َ ل َ :ࢫميࢫɲشʋند  ج ُ س ِ ل ْ ج َ لوس:ࢫɲشس؅ن  ي ُ :ࢫبɴش؈ن  ج ْ س ِ ل ْ ج ِ   ا

  »:تفعیل «مثال براي ثلاثي مزيد باب 

  امرࢫمخاطب  مصدر  مضارع  ماعۜܣ
:ࢫپاي؈نࢫآورد َ ل َّ ز َ :ࢫپاي؈ن  ن ُ ل ِ ّ ق َ ؇ ُ   ي

  ميࢫآورد

قيل:ࢫپاي؈نࢫآوردن ْ ؇ َ :ࢫپاي؈نࢫبياور   ت ْ ل ِ ّ ز َ   ن

   

ّد فعل بالا عبارت است از:   ثلاثي مجر

   

  امرࢫمخاطب  مصدر  مضارع  ماعۜܣ
:ࢫپاي؈نࢫآمد َ ل َ ز َ :ࢫپاي؈نࢫميࢫآيد  ن ُ ل ِ ق ْ ؇ َ زول:ࢫپاي؈نࢫآمدن  ي ُ :ࢫپاي؈نࢫ  ن ْ ل ِ ز ْ ن ِ   بياا

   

   »مفاعلة«مثال براي ثلاثي مزيد باب 

  امرࢫمخاطب  مصدر  مضارع  ماعۜܣ
:ࢫɸمɴشيۚܣࢫكرد َ س َ :ࢫɸمɴشيۚܣࢫميࢫ  جال ُ س ِ جال ُ ي

  كند
ة:ࢫɸمɴشيۚܣࢫ َ س َ جال ُ م

  كردن
:ࢫɸمɴشيۚܣࢫكن ْ س ِ   جال

ِ بالا را كمي جلوتر خوانديم. گاھي مصدر اين باب بر وزن   ّد فعل   است.» فعِال«ثلاثي مجر

 ، َ ھاد) مثال: جاھَد ة (جِ َ د جاھَ ُ ، م ُ ُجاھِد دافَعَة (دِفاع) –ي ُ ، م ُ ُدافعِ ، ي َ   دافعَ

   

  (امر)                                                          (مضارع)

: ُ ِل ّ ز َ ُن :                       پايین مي آوري                       ت ْ ِل ّ   پايین بیاور.                       نزَ

مِینَ  ُعلّ ِمى :                          ياد مي دھي.              : ت لّ َ   ياد بده.                      ع

 : ُجالسِونَ   ھمنشیني كنید.                   جالِسوا:              ھمنشیني مي كنید.               ت

 : ُجاھِدانِ   جھاد كنید.                       جاھِدا:                       جھاد مي كنید.                ت

 : ُ ِم ر ُكْ :                   احترام مي گذاري.                    ت ْ ِم ر   احترام بگذار.                      أكْ

: َ ن ْ ِج ر ْ ُخ :                        خارج مي كنید.               ت َ ن ْ ِج ر ْ   خارج كنید.                        أخ

  : ١نکته   
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  است. مثال:» أ« عال در فعل امر، ھمیشه مفتوح ھمزه باب إف  

: (نیكي مي كني)      ُ سِن ْ ُح : (نیكي كن)                                  ت ْ سِن ْ   أح

: (داخل مي كنید) خِلانِ ْ دُ خِلا: (داخل كنید)                              ت ْ   أد

   :  ٢نکته 

ّد  . سماعي يعني شنیداري. يعني از قبل بايد آنھا را ھستند» سماعي«ماضي، مضارع و مصدر در ثلاثي مجر
  شنیده باشیم. به مصدر اين فعل ھا دقتّ كنیم.

فِظَ  ظ             حَ فْ              قرِاءَة                    قَرَأ                           حِ

    َ لسَ لوس              جَ ُ رَفَ                           ج رفان              عَ   عِ

ھستند؛ يعني اگر يك مورد را بلد باشیم بقیه فعلھا و » قیاسي«و مصدر در ثلاثي مزيد   ا ماضي، مضارعامّ 
  مصدرھا را با مقايسه كردن مي سازيم.

  : ٣نکته  

ّي ترجمه مي شوند.  فعل ھايي كه در يكي از بابھاي افعال و تفعیل به كار مي روند؛ اغلب به صورت متعد
  ند. مانند:يعني نیاز به مفعول دار

: نازل كرد. َّلَ َلَ : نازل شد أنزَلَ و نزَ   نزَ

  ديگر ثلاثي مزيد  پنج باب

  وزنࢫامر  وزنࢫمصدر  وزنࢫمضارع  وزنࢫماعۜܣ  باب
ل ُّ ع َ ف َ َ   ت ل َّ ع َ ف َ ُ   ت ل َّ ع َ ف َ ت َ ل  ي ُّ ع َ ف َ ْ   ت ل َّ ع َ ف َ   ت

ل ُ فاع َ َ   ت ل َ فاع َ ُ   ت ل َ فاع َ ت َ ل  ي ُ فاع َ ْ   ت ل َ فاع َ   ت
عال ِ فت ِ َ   ا ل َ ع َ ت ْ ف ِ ُ   ا ل ِ ع َ ت ْ ف َ عال  ي ِ فت ِ ْ   ا ل ِ ع َ فت ِ   ا
عال ِ نف ِ َ   ا ل َ ع َ نف ِ ُ   ا ل ِ ع َ نف َ عال  ي ِ نف ِ ْ   ا ل ِ ع َ نف ِ   ا

فعال ِ ست ِ َ   ا ل َ ع ْ ف َ ست ِ ُ   ا ل ِ ع ْ ف َ ست َ ʇ  فعال ِ ست ِ ْ   ا ل ِ ع ْ ف َ ت ْ س ِ   ا
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  باب : ٥مثال براي اين 

  امرࢫمخاطب  مصدر  مضارع  ماعۜܣ
:پʋشرفتࢫكرد َ م َّ د َ ق َ :پʋشرفتࢫميࢫكند  ت ُ م َّ د َ ق َ م:پʋشرفتࢫ  يت ُّ د َ ق َ :پʋشرفتࢫكن  كردنت ْ م َّ د َ ق َ   ت

: َ ر َ ɸظا َ   ت

  وانمودࢫكرد

: ُ ر َ ɸظا َ ت َ   ي

  وانمودࢫميࢫكند

ر: ُ ɸظا َ   ت

  وانمودكردن

: ْ ر َ ɸظا َ   ت

  وانمودࢫكن
:ࢫشركتࢫكرد َ ك َ ف َ ش؅ ِ :  ا ُ ك ِ ف َ ؅ ْ ش َ ʇ  

  شركتࢫميࢫكند

فاك: ِ ش؅ ِ   ا

  شركتࢫكردن 

: ْ ك ِ ف َ ش؅ ِ   شركتࢫكنࢫ   ا

:ࢫخواستࢫ َ م َ ل ْ ع َ ت ْ س ِ ا

  بداند
: ُ م ِ ل ْ ع َ ست َ ʇ  

  ميخواɸدبداند 

علام:ࢫطلبࢫ ِ ست ِ ا

  داɲس؅ن
: ْ م ِ ل ْ ع َ ست ِ بخواهࢫكھࢫࢫ  ا

  بداɲي

: َ م َ د َ ڈ ْ ٰ ِ    ا

  نابودࢫشد 

: ُ م ِ د َ ڈ ْ ٔ َ   ي

  نابودࢫميࢫشود

دام: ِ ٰڈ ِ   ا

  نابودࢫشدن

: ْ م ِ د َ ڈ ْ ٰ ِ   ا

  نابودࢫشو

   

  نكته ھا:

ل«: در ترجمه به فارسي فعلھاي باب ١نكته  ُ   مفعول وجود ندارد.» تفَاع

رَ  ُ     تظَاھَ ّاس   مردم در خیابانھا تظاھرات كردند.                     . الشوارع  فىِ  الن

  جار و مجرور فاعل       فعل 

لةَ حرف ٢نكته  َ فاع ُ ل و م ُ   مي آيد.   »با«: گاھي در ترجمه فعلھاي باب تفَاع

ُ : جواد َديقَه َ ص َك عَار ٌ ت   دوستش دعوا كرد. با جواد

َ: برادرم ُ الأبرار ُجالِس   كند.نیكان ھمنشیني مي    با  أخي ي

  : فعلھاي باب انفعال فعل لازم ھستند يعني مفعول ندارند.٣نكته

مَ   َ َد   . خانه ويران شد.  البیتُ     انِھ

  فاعل       فعل

ّي مي باشند.٤نكته  ا گاھي ھم متعد ّ عُّل لازم ھستند؛ ام َ   : فعلھاي باب افِتِعال و تفَ

ّي احتیاج به   مفعول دارد.) (لازم يعني بدون مفعول معني اش كامل است؛ ولي متعد

: گل باز شد. ُ َّحَ الورد ت َ   تفَ

ُ بالرازى: ما به رازي افتخار مي كنیم. ر َخِ ت ْ فَ ُ ن   نحن

ّي ھستند يعني٥نكته        مفعول لازم دارند.   : فعلھاي باب استفعال بیشتر اوقات متعد
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ِ      النفطَ        نستخرجُ    الأرض.       من باطن

  جار و مجرور    مفعول    فعل و فاعل

  استخراج مي كنیم.   نفت را از درون زمین    

   

  حروف علهّ نامیده» ى» « ا» « و« حرف الفباي عربي سه حرفِ  ٢٩از 

  ي   ا    و                    مي شوند. 

  است.» بیماري«در لغت به معني » علهّ

  فعل معتلّ 

ّ گفته مي   شود. به فعلي كه يك يا دو حرف از حروف اصلي آن حرف علهّ باشد فعل معتل

  است.» بیمار«در لغت به معني » معتلّ «  كلمه 

  فعل صحیح

  به فعلي كه ھیچ يك از حروف اصلي آن حرف علهّ نیست فعل صحیح گفته مي شود.

ّ سه نوع است:   قَفَ و                مثال                                        فعل معتل

                                      ّ   كانَ                  أجوف                            معتل

  نسَِىَ                 ناقص                                                                          

ّلین حرف اصلي آن يكي از حروف علهّ است.   قَفَ   مثال: او َ   مانند: و

  مانند: كانَ  ت. اجوف: دومین حرف اصلي آن يكي از حرف علهّ اس

      مانند: نسَِىَ   ناقص: سومین حرف اصلي آن يكي از حروف علهّ است. 

أ               مھموز                                        َ ، قَر َ أل َ ، س َ   أكَل

َثَّ                     مضاعف                 صحیح           َّ ، ب َل َّ ، د              قَل

ُبَ                    سالم                                       ، قَر َ مِل ، عَ َ عَل َ   ج

  خوب است بدانیم فعل صحیح نیز سه نوع است: 

ِ فعل، ھمزه باشد،  -الف   نامیده مي شود.» مھموز«مھموز: اگر يكي از حروف اصلي

أ َ ، قَر َ َل أ َ ، س َ   مانند: أكَل

ِ فعل، از يك حرف ف نامیده مي شود.باشب: مضاعف: اگر دو حرفِ اصلي ُضاعَ   د م

َثَّ  َّ ، ب َل َّ ، د   مانند: قَل
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نامیده مي شود. » صحیح و سالم«ج: سالم: فعلي كه در حروف اصلي آن ھمزه و يا دو حرف تكراري نیست؛ 
بَ  ُ مِلَ ، قَر َ عَلَ ، ع َ   مانند : ج

  الإعلال

ِ معتل و درمان حروف علهّ به كا   ر مي روندبه روش ھايي كه براي آسان كردنِ صرفِ فعل

  الإعلال بالإسكان                                                    گفته مي شود.» قواعد اعلال« 

  الإعلال بالقلب                        انواع الإعلال                                                       

  الإعلال بالحذف                                                                                                 

  اعلال به سه شكل انجام مي گیرد.

  يعني ساكن نمودن حرف علهّ                   الإعلال بالإسكان:                -١

  يعني تبديل حرف علهّ به حرفي مناسب                      الإعلال بالقلب:                -٢

  يعني حذف كردن حرف علهّ                      الإعلال بالحذف:               -٣

   

   

   

   

   

ی ّ   فعل لازم و متعد

، به چنین فعل   برخی از فعل ھا با گرفتن فاعل معنايشان کامل مي شود و نیازی به مغعول ندارند  لازم :
ُ            ذھَبَ      مانند :     فعل لازم مي گويند .  ھايي   .  الطالب

  فاعل        فعل لازم                                                                      

ّی : مغعول نیز نیاز     به   برخی ديگر از فعل ھا با گرفتن فاعل معنايشان کامل نمي شود وعلاوه بر فاعل  متعد
  .فعل متعدی مي گويند   ، به چنین فعل ھايي  دارند

ُ              خلقََ         مانند :  َ .             الله   الإنسان

  مفعول           فاعل        فعل متعدی          

  فعل معلوم و مجھول

  فعل از نظر مشخّص بودن و نبودن فاعِل آن دو نوع است:

  فعل معلوم و فعل مجھول .

مي » مبنـى للمعلوم«عربي به آن  و مشخّص است و در» معلوم «فعل معلوم: فعلي است كه فاعِل آن 
  گويند.
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ِ آن  و نا مشخّص است و در عربي به آن< مبنـى للمجھول > » مجھول« فعل مجھول:فعلي است كه فاعل
  مي گويند.

  برای مجھول کردن جمله چنین عمل مي شود :

  : فاعل را از جمله حذف مي کنیم . ١

را که منصوب است تغییر میدھیم و مرفوع میکنیم و به آن  آن  به جای فاعل مي گذاريم و اعراب  :مفعول را ٢ 
  نايب فاعل میگويیم .

  : حرکات فعل را تغییر مي دھیم . ٣

ِ مجھول ِ معلوم به ماضي   تغییراتي در حركاتِ آن ايجاد مي شود :   براي تبديل ماضي

                                       عین الفعل را كسره مي دھیم.  -١

لقََ    خلِق                    خَ

فَ  َ َش ت ْ   اكتشِف               اكِ

   

ِ عین الفعل را مضموم مي كنیم. -٢ ّكِ ماقبل   حرف يا حروف متحر

 َ لقَ لِقَ               خَ ُ   خ

فَ                                                               َ َش ت ْ ُشِفَ             اكِ ت ْ   اكُ

  تغییراتي در حركاتِ آن ايجاد مي شود : به مضارع مجھول براي تبديل مضارع معلوم 

ُ            عین الفعل را فتحه مي دھیم.      -١ َخلُق ُ                         ي َخلَق   ي

             ُ ف َشِ َکت ُ                    ي ف َ َش   يکت

  را مضموم مي كنیم.  حرف مضارع  -٢

َخلُقُ                                                             ُ                       ي ـخلقَ ُ   ي

َشِفُ                                                                َکت فُ                    ي َ َش ـکت ُ   يـ

  كمك مي گیريم .» شد« در زبان فارسي براي تبديل فعل معلوم به مجھول از فعل 

  ماضي                      جايزه اي گرفته شد.                         پروين جايزه اي گرفت.      مثال:  

  مضارع         يك كاردستي ساخته مي شود.   كورش يك كاردستي مي سازد.               

ا در زبان عربي براي تبديل فعل معلوم به مجھول ، وزن فعل را تغییر مي دھیم. ّ   ام

: انجام داد َ : انجام داده شد.)                 فعل ماضي: (فَعَل َ   فُعِل
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:ࢫنوشت  َ ب َ ت َ :ࢫنوشتھࢫشد.   ك َ ب ِ ت ُ   ك
:ࢫفرستاد  َ ل َ :ࢫفرستادهࢫشد.                               أرس َ ل ِ س ْ ر ُ   ا
ࢫ:ࢫنازلࢫكرد  َ ل َّ ز َ :ࢫنازلࢫشد.         ن َ ل ِ ّ ز ُ   ن
:ࢫبھࢫدستࢫآورد  َ ب َ س َ Ș ْ ك ِ :ࢫبھࢫ                     ا َ ب ِ س ُ Ș ْ ك ُ   دستࢫآوردهࢫشد.ا

  انواع نايب فاعل:

  نايب فاعل مانند فاعل به سه صورت مي آيد.

َمِعوا لهَ﴾     اسم ظاھر:                 -١ ت ْ ُ فَاس ِئَ القُرآن   ﴿ إذا قُر

تِلوا فـ         ضمیر بارز:                 -٢ َ قُ َّ الذّين َن ب َ ً﴾ى ﴿ و لا تحَس ِ الله أمواتا   سبیل

٣-                 ﴾ ْ لقَِت ُ ِ كیف خ لِ َنظُرونَ إليَ الإب   ضمیر مستتر: ﴿ أفَلا ي

لقَِتْ « ضمیر مستتر (ھى ) در       ُ   است.» خ

  يك بار ديگر به مجھول كردن فعل ھا توجه كنید:

 َ ق َ ل َ   خ

 ُ ق ُ ل ْ خ َ   ي

 َ ف َ ش َ Ș ْ ك ِ   ا

 ُ ف ِ ش َ Ș ْ ك َ   ي

 َ   خلق

 ُ لق ْ   يخ

 َ Șشف ْ   اك

 ُ شف َ Ș ْ   يك

 َ ق ِ ل ُ   خ

 ُ ق َ ل ْ خ ُ   ي

 َ ف ِ ش ُ Ș ْ ك ُ   ا

 ُ ف َ ش َ Ș ْ ك ُ   ي

: اگر فعلی که می خواھیم مجھول کنیم ، لازم باشد يعنی مفعول نداشته باشد ، از حرف  ١نکته 
ِـ  "    جر عِلي . علی برده شد . استفاده مي شود    "     ب َ ب     . مانند : ذُھِب

   

  معرب و مبنی

  تمام صیغه ھای فعل ماضی مبنی است .

  مبني علی الفتح ھستند. ٥و  ٤،  ٢، ١صیغه ھای 

  ني علی الضم ھست.مب  ٣صیغه 

  ه بعد مبني علی السکون ھستند. ٦صیغه ھای  

  مخاطب مبنی است .   ھر شش صیغه فعل أمر

) مبنی است . ١٢_ ٦(   صیغه ھاي جمع مونث در مضارع  


